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A beszámolási időszakban  is az Alapító okiratunknak megfelelő módon 
végeztük a tevékenységünket és folytattuk a gazdálkodásunkat. Elöljáróban 
egyszubjektív értékelés: nagyon sokat dolgoztunk és jó eredményeket is értünk 
el. 
 

I. Állatkert támogatása: 
 

1. Már tavaly is arról számoltunk be, hogy az eddigiekhez képest sokkal 
nagyobb mértékben segítettük az Állatkertet fejlesztési, tartós 
értéket teremtő programokkal.  

Az előző évben elkezdett programokat sikerült befejezni. 
- Megvalósult a papagájszaporító felújításának második üteme: a 

belső tereket az igények szerint átalakíttattuk, a hátsó röpde 
aljzatát újra boríttattuk, rácsozatát kicseréltettük, új ajtók, 
kezelőfolyósók, etetők kerültek mindenhova.  

- Elkészültek a vombat kifutó kibővítéséhez szükséges 
átalakítások, a „vombat vár” korszerűsödött, átépült. Nyárra 
meg is érkezett a várva várt hím vombat, amelynek átadására 
sajtóeseményt is szerveztünk.  

- A vadkutyák kifutójának kibővítését segítve kiegészíttettük a 
vadkerítést és a villanypásztor rendszert 

- Gumiborítást csináltattunk a gazellák belső kifutójába 
- Szénahálót szereltettünk a külső elefánt kifutóba, amely az 

állatok számára kedvezőbb táplálkozási feltételeket biztosít 

Az Állatkert működésének segítésére: 

- Új altatógépet vásároltunk az állatorvosi ellátás javítására  
-  Bővíttettük a Zooparkolót új beállóhelyek létesítésével 
- Elektronikus rajztáblát vásároltunk a tervezőmunka segítésére 
- Ülőpárnákat vettünk a rendezvények komfortosabbá tételére 
- Az Állatkert világítási rendszerének javítására tárgyi 

adományként eszközöket adtunk át 
- Az állatok takarmányozásának kiegészítésére tojást, 

naposcsibét és halnyesedéket adtunk át tárgyi adományként 
- Állatgyógyászati készítményeket adtunk tárgyi adományként az 

állatorvosi csapatnak 
- Könyvadományokat szereztünk a zoopedagógiai munka 

segítésére 
- Az állatkerti dolgozóknak egészségvédő – és regeneráló 

kozmetikumokat adtunk (fényvédő krémek, bőrregeneráló 



készítmények, izom- és ízületi panaszok kezelése szolgáló 
kenőcsök)  

Összeségében a FÁNK-nak adott adomány+támogatás: több mint 58 millió 
forint értékű. (A tavalyi adat 17 millió forint volt). Ebben nem szerepel az az 
szolgáltatás átadás, amivel az állatkerti bérletek kiállításával segítjük az 
Állatkertet, az alapítványi dolgozók munkaidő- ráfordításával.  

II. Miből fedeztük mindezt? A 2024-es év bevételei: 
 

1. Legismertebb programunk, az állatkerti állatok örökbe adása jól 
teljesített ebben az évben is. Ebből 49,5 millió forint bevételünk 
származott.  Ez nagyságrendileg megegyezik az előző évben e 
tevékenység révén kapott adományokkal, ami igen jó eredménynek 
számít, ha az országban tapasztalható általános fogyasztás-visszaeséssel 
hasonlítjuk össze. Jelentősen több támogatást kaptunk viszont a 
vállalkozásoktól: majd’ 48  millió forintot. Összességében majd 98 millió 
forint támogatást kaptunk adományként. 

2. A kisebb összegű adományok gyűjtésére (még a COVID-zárlat idején) 
bevezetett „Egy falatka Állatkert” támogatási formában is több, mint 1.8 
M forint érkezett a számlánkra 

3. Jól sikerül a személyi jövedelemadó gyűjtő kampányunk is, amelyben a 
gorillák hangjának „lehallgatását” ígértük.  Majd 2 két millió forinttal 
többet kaptunk az szja 1%felajánlásokból a tavalyinál, összesen 
11 226 375 forintot.  

4. Alig tízenötezer forintos bevételt eredményezett ugyan, inkább „eszmei 
értéke” van, hogy a MOHU hulladékgyűjtő programjára QR kódot 
generáltunk, jelezve a hulladékok újrahasznosításának szükségességét. 

5. Ismét kaptunk egy örökséget: néhai Hegedűs László András közjegyző 
előtt rendelkezett arról, hogy minden vagyonát az Állatkerti Alapítványra 
hagyja. A hagyaték hivatalos átadására 2025. elején került sor, ez z 
bankbetétben kb 1.1. millió forint, értékpapírban pedig kb 5,5 millió 
forint. (Ez a tétel viszont majd csak a 2025-ös évben fog szerepelni, a 
hagyatékátadás elhúzódása miatt.) 
 

Összességében közhasznú bevételünk 113 millió forint volt, magasan a 
legtöbb az Alapítvány történetében. 

6. Vállalkozási tevékenységünk visszafogott. Összességében majd kilenc 
millió forintot „kerestünk”, ide tartozik pl. a Székely Mihály utcai lakás 
kiadása, a  Retrobuli bevétele és a rendezvényszervezés.    
 



Az összes bevétel meghaladta a 124 millió forintot. 

 

III. Mire költöttünk? Főbb kiadásaink 2024-ben: 
- Az Állatkertnek átadott támogatás minden eddigit felűlmúlt: 

több mint 58 millió forintot tett ki. 
- Személyi kiadások: ez a második legnagyobb tétel. Ez az előző 

évhez képest majd 10 millió forinttal növekedett.  
o Ebben szerepe volt, hogy két ütemben hajtottunk végre 

bérrendezést az alapitványi dolgozóknál: 2024. 
márciusától általános 12%-os, októbertől pedig további 8 
százalékos emelésre került sor. Egy havi bért jutalomként 
is kifizettünk a dolgozóinknak. 

o Bizonyos eseményeken– például az Állatkerti 
Nevelőszülők Találkozóján - végzett munkákért eseti 
megbízással állatkerti dolgozók is részt vesznek. A nekik 
kiutalt bér tavalyi évben cc. 3 millió forintot tett ki. 

o A megnövekedett bérletforgalom miatt több megbízásos 
szerződést kötöttünk az ügyfélszolgálati munkák 
ellátására is.   

- -  Az egyéb igénybe vett szolgáltatások értéke bő egy millió 
forinttal haladja meg előző évit: 13, 9 M Ft, ez az általános 
árnövekedésekkel magyarázható, ami érinti a könyveléstől 
kezdve a számítógépes karbantartásig, a rendezvényekhez 
szükséges eszközbérlésig mindent. 

- A postaköltség, telefon és internetdíj összességében majd 40%-
kal drágult, a tavalyi évben 1,3 M Ft-ot tett ki. 

- Reklámra és kommunikációs költségekre 2,2 M forintot 
költöttünk. 

- Takarékos működésünket ezzel együtt jelzi, hogy az összes 
anyagköltség még egy kicsivel kevesebb is volt, mint az előző 
évben, de így is 2.8 M forintra jött ki. 

- A dologi kiadások teljes összege: 18,2 M Ft volt 

Az összes ráfordításunk mindösszesen 124 394 000 Ft volt, beleértve az 
Állatkertnek átadott 58 millió forintot.   

Itt nem részletezem az alapítvány mérlegében szereplő források összességét 

(ingatlan, értékepapírok stb.). Mindezeket figyelembe véve a 2024-es év   

mérleg főösszege: 164 943 3 FT 

közhasznú tevékenység eredménye:  - 7 894 e Ft 



válllalkozási tevékenység eredménye:  6 933  e Ft 

Így az alapítvny összesített eredménye: - 981e Ft 

 
IV. Események, rendezvények: 

A gazdálkodásunk eredményeinek bemutatása mellett legalább olyan fontos, 
hogy az éves beszámolóban összefoglaljuk mindazokat a tevékenységeket, 
amelyekkel az Alapítvány hozzájárult alapítója, a Fővárosi Állat és Növénykert 
ismeretterjesztő, kommunikációs, rendezvényszervező munkájához, társadalmi 
megítélésének javításához. 

1. Idén is megtartottuk – májusban és októberben – az Állatkerti 
Nevelőszülők Találkozóját, mint az örökbefogadási programunk két 
kiemelt eseményét. Az örökbefogadási programunk nem csak 
eredményes adománygyűjtés, hanem fontos ismeretterjesztő 
tevékenység is, hiszen valamennyi ezzel kapcsolatos kommunikációs 
tevékenységünkben teret kap az Állatkert természetvédelmi és 
fajmegőrzési tevékenysége, az állatokkal kapcsolatos információk, 
valamint a felelős állattartásra való felhívás. A két találkozó rendben 
lezajlott úgy, hogy a zsúfoltság elkerülése érdekében a népszerűbb 
állatoknál két, három, esetleg négy nevelőszülőit tartottak a gondozók. 
Az őszi szülőin kipróbáltuk a külön hangosítást egy-egy kritikus állatnál, - 
úgy tűnik, hogy megéri az anyagi ráfordítást. 
 

2. Augusztus 8-.án, az Állatkert születésnapjának előestéjén tartottuk meg a 
lassan hagyományossá váló Retrobulit, most először a Biodomban. A 
visszajelzések szerint egyértelmű volt a siker (anyagilag is). A fellépők 
ingyen jöttek, néhány százezer forintos technikai költség (hirdetésekkel, 
nyomdával együtt) terhelte a rendezvényt, amely arra is alkalmas volt, 
hogy olyan rétegeket szólítsunk meg az Állatkert megismertetésére, 
amelyeket egyébként nem találunk meg.  
 

3. Felújítottuk az Állatkerti szülinapok szervezését. Az Alapítványnak ezen 
minimális haszna van, de nagy rá a kereslet, és nagyon jó visszhangja van.  
 

4. Kiemelt támogatóinknak megszerveztünk egy-egy VIP sétát a Sárkány 
éve lámpion fesztiválra, valamint a Fénydóm 1. és 2. kiállításra. Hálásak 
voltak érte, - remélhetően ezek a gesztusok is hozzájárulnak a hosszú 
távú kapcsolatok megerősítéséhez. 
 



5. Részt vettünk az Értelmi Fogyatékosok Országos Szövetségével közösen 
rendezett „Sérült gyermekek napja” megszervezésében és 
lebonyolításában, valamint „jószolgálati akcióként” még mindig 
fogadtunk két csoportnyi ukrajnai menekült gyermeket állatkerti 
látogatásra.   
 

6. December 6-án a Mikulás az Állatkertben programból azt a részt 
vállaltuk, amiben az állatok kapnak ajándékot. A sikeres akcióról az 
Állatkert Marketing- és Kommunikációs osztályával (MKO) 
együttműködve film is készült. 

7. Ismét kiosztottuk az Állatkert dolgozóinak az Alapítvány által készített 

naptárakat.  
8. Megszerveztük az Állatok karácsonyát, amikor környezetgazdagításként 

fenyőfát adtunk néhány állatnak. Az eseményt nyilvános sajtóesemény 
keretében tartottuk, közös szervezésben az MKO-val. .  

9. A  2024-es évben az szja 1%-os kampányunkban azt ígértük, hogy „Még 
több élményt adunk állatnak, embernek egyaránt”. Ennek keretében 
kezdtünk bele a gorillák hangjának rögzítésébe az Intertone Kft 
szaktudására alapozva. A gorillák sajátos, mélyen rezonáló hangját a 
nézők nem hallják az üvegfalon át, de nagyon érdekes és tanulásos lenne 
ezt is bemutatni számukra. A próbafelvételek a tavalyi év végén 
kezdődtek el. (A projekt befejezése az ígért, 2025. májusához képest egy 
kicsit csúszni fog.)  

10.  Ismét beadtuk az EU-s LIFE  pályázatot egy kilenc tagú konzorcium 
részeként, amely az ürge világállománya egyik géncentrumaként 
tekinthető Pannon régió ürgeállománya felmérésére és a Pannon régió 
ürgeállományában azonosított három elkülöníthető genetikai vonal 
fennmaradásának biztosítására irányul. A konzorciumban kialakított 
munkamegosztás szerint az Állatkerti Alapítvány fogja össze a hét éves 
projekt kommunikációs tevékenységét, valamint az állatorvosi munkát.  

 
A gazdálkodás eredményei, valamint a megvalósított programok alapkán 
összességében megállapítható, hogy az Állatkerti Alapítvány 2024-ben is, sőt az 
eddigieknél jóval nagyobb mértékben tudta segíteni alapítója, a Fővárosi Állat- 
és Növénykert működését. 
 
 

 

 


